

ISSN 2070-9773

КЛИО



№10(214)

октябрь 2024

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Байбакова Л.В., Зайцева А.В. (Москва).** Формирование идеологии американского неоконсерватизма в советской и современной российской историографии. 13
- Бажанов Д.А. (Санкт-Петербург).** Военная повседневность моряков Российского императорского флота в годы Первой мировой войны: достижения и перспективы российской науки.....21
- Надточий Ю.Б. (Москва).** Историография науки: научные знания как источник инноваций (на примере открытий и изобретений российских ученых конца XIX века). Часть 328

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Савельева Д.И. (Санкт-Петербург).** Египет на страницах «Хроники» Иоанна Никиуского.....37
- Давыдова О.А. (Москва).** Инициация религиозного феномена: апофеоз Береники I в формировании культа цариц династии Птолемеев..... 44

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Бегунова Л.В. (Мытищи).** Особенности применения термина «акциз» в документах дореформенной России (конец XVIII в. – начало 1860-х гг.): некоторые уточнения51
- Грачева Ю.Е. (Москва).** Институт визитаций в первом десятилетии XIX века 57
- Богайцева М.В., Сиренко О.Р. (Санкт-Петербург).** Становление системы воспитания и дополнительного обучения дочерей российских офицеров в Женском Патриотическом институте Комитета, Высочайше утверждённого в 18 день Августа 1814 года.....65
- Каримов Т.Т. (Казань).** Население и земельный вопрос в Киргизской поземельной волости Оренбургской губернии по «Ведомости» 1856 г.74
- Ходоров О.И. (Сочи).** Русско-турецкая война 1877–1878 гг.: дипломатический аспект и мобилизация войск Северо-Западного Кавказа..... 80
- Барышников М.Н. (Санкт-Петербург).** Правительство и бизнес в учреждении российского регулярного судоходства в Персидском заливе.....91
- Кружалина А.А. (Иркутск).** Митинги-проводы сибирских депутатов Государственной Думы Российской империи как форма антиправительственных гражданских инициатив населения103
- Баранов А.В., Касьянов В.В. (Краснодар).** Ареалы расселения этнических меньшинств в контексте истории населённых пунктов Кубани и национальной политики 1920-х гг. 111
- Петин Д.П. (Апатиты).** Формирование судебной системы на Кольском Севере в 1920х годах120
- Павлов О.Д. (Москва).** Образовательная и политическая подготовка экстерриториальных меньшинств Запада в СССР. Опыт Коммунистического университета им. Ю.Ю. Мархлевского (1921–1925 гг.). Часть 1129

Вериков В.В. (Хабаровск). Участие сельских исполнителей в охране общественного правопорядка в дальневосточной деревне (1920 – 1930-е гг.)	136
Артемьева В.В. (Якутск). История разведки и добычи угля на месторождении Джебарики-Хая (1920-1950-е гг.)	146
Чернов В.А., Бобышев С.В., Ахметова А.В. (Хабаровск). Сравнительный анализ развития медицинского обслуживания коренных народов Севера Китая, Советского Дальнего Востока и Аляски в 1960–1980-х годах.....	151
Семенов В.Н. (Владивосток). Изменение состава подводных сил Тихоокеанского флота СССР (1946-1991 гг.)	158
Калинина О.В. (Москва). Церковные и советские праздники в сознании и бытовой культуре населения Псково-Печорского края.....	163
Пронченко М.А. (Москва). Опыт лесовосстановления в Казанском адмиралтействе	172

ВОПРОСЫ ТЕОРИИ

Балтовский Л.В., Смирнова А.П. (Санкт-Петербург). Историко-культурный аспект самобытной России в концепции Н.Я. Данилевского	180
---	-----

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Колтачихина Е.Ю. (Москва). К 460-летию со дня рождения Галилео Галилея.....	186
Самойлов Н.А., Маяцкий Д.И. (Санкт-Петербург). Собрание китайских книг китаеведа П. С. Попова и его научно-педагогическая деятельность в Петербургском университете	194
Ильченко М.А. (Самара). А.В. Колчак: перипетии судьбы яркой исторической личности (к 150-летию со дня рождения адмирала).....	205
Гаврилова Н.И. (Иркутск). Коммеморативные практики органов городского самоуправления Восточной Сибири в сфере “монументостроительства” (на материалах Иркутска последней трети XIX в.)	212

МНЕНИЕ

Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 8	219
Гаврилова Н.И. (Иркутск). “И общество его не забыло”: М.М. Сперанский в исторической памяти иркутян второй половины XIX - начала XX в.	229
Леонтьев Я.В., Лившин А.Я. (Москва). Историческая руморология: итоги и возможные перспективы исследовательского подхода	235
Белюсов Л.С., Байбакова Л.В. (Москва). В поисках современной концепции роли Российского государства в системе международных отношений нового времени	239
Богданов В.П., Леонтьев Я.В., Лившин А.Я. (Москва). «Старина с новизной перемешались»: записи, характеризующие события и процессы XX в., на экземплярах старопечатных кириллических изданий	247
Курбатова А.Г. (Москва). Программа Восточное партнёрство как интеграционная платформа для продвижения европейских стандартов исторического образования в страны ближнего зарубежья.....	255

CONTENTS

HISTORIOGRAPHY

- Baibakova L.V., Zaitseva A.V. (Moscow).** The Formation of the American Neoconservatism' Ideology in Soviet and Modern Russian Historiography 13
- Bazhanov D.A. (St. Petersburg).** Military Everyday Life of Sailors of the Russian Imperial Navy During the First World War: Achievements and Prospects of Russian Science 21
- Nadtochiy Yu.B. (Moscow).** Historiography of Science: Scientific Knowledge as a Source of Innovation (Using the Example of Discoveries and Inventions of Russian Scientists of the Late 19th Century). Part 3 28

GENERAL HISTORY

- Saveleva D.I. (St. Petersburg).** Egypt in the Chronicle of John of Nikiu 37
- Davydova O.A. (Moscow).** Initiation of a religious phenomenon: the apotheosis of Berenice I in the formation of cult of the queens of the Ptolemaic dynasty 44

NATIONAL HISTORY

- Begunova L.V. (Mytishchi).** Features of the Use of the Term "Excise" in Pre-reform Russia Documents (Late 18th Century – Early 1860s): Some Clarifications..... 51
- Gracheva Yu.V. (Moscow).** Institute of Visitations in the First Decade of the XIX Century... 57
- Bogaytseva M.V., Sirenko O.R. (St. Petersburg).** Establishment of the System of Education and Additional Training of the Daughters of Russian Officers in the Women's Patriotic Institute of the Committee, Highly Approved on the 18th Day of August 1814 65
- Karimov T.T. (Kazan).** Population and land issues in the Kirghiz land volost of the Orenburg province according to the «Vedomosti» of 1856 74
- Khodorov O.I. (Sochi).** The Russian-Turkish War of 1877-1878: Diplomatic Aspect and Mobilization of the North-West Caucasus Troops 80
- Baryshnikov M.N. (St. Petersburg).** Government and Business in the Establishment of Russian Regular Shipping in the Persian Gulf 91
- Kruzhalina A.A. (Irkutsk).** Rallies of Siberian deputies of the State Duma of the Russian Empire as a Form of Anti-government Civil Initiatives of the Population 102
- Baranov A.V., Kasyanov V.V. (Krasnodar).** Areas of Settlement of Ethnic Minorities in the Context of the Nationality Policy and History of Kuban Settlements in the 1920s..... 111
- Petin D.P. (Apatity).** Formation of the Judicial System in the Kola North in the 1920s 120
- Pavlov O.D. (Moscow).** Educational and political preparation of extraterritorial minorities of the West in the USSR. The experience of the Communist University of national minorities of the West: (1921–1925). Part 1 129
- Verikov V.V. (Khabarovsk).** Participation of Rural Performers in the Protection of Public Order in the Far Eastern Village (1920 – 1930s)..... 136
- Artemyeva V.V. (Yakutsk).** History of Exploration and Mining of Coal at the Field Jebariki-Haya (1920-1950s) 146
- Chernov V.A., Bobyshev S.V., Akhmetova A.V. (Khabarovsk).** Comparative Analysis of the Development of Medical Care for Indigenous Peoples of Northern China, The Soviet Far East and Alaska in the 1960s–1980s 151

Semenov V.N. (Vladovostok). Changes in the Composition of the Submarine Forces of the Pacific Fleet of the USSR (1946-1991)	158
Kalinina O.V. (Moscow). Church Holidays and Soviet Holidays in People's Consciousness and Everyday Culture of the Pskov-Pechersky Region.....	163
Pronchenko M.A. (Moscow). Experience of reforestation in the Kazan Admiralty.....	172

THEORY ISSUES

Baltovsky L.V., Smirnova A.P. (St. Petersburg). Historical and Cultural Aspect of Original Russia in the Concept of N.Ya. Danilevsky.....	180
--	-----

CHARACTERS OF HISTORY

Koltachikhina E.Yu. (Moscow). On the 460th Anniversary of Galileo Galilei's Birth	186
Samoylov N.A., Maiatskii D.I. (St. Petersburg). Collection of Chinese books of sinologist P. S. Popov and his academic and pedagogical activities at St. Petersburg University	194
Ilchenko M.A. (Samara). A.V. Kolchak: Vicissitudes of the Fate of a Bright Historical Figure (on the 150th Anniversary of the Admiral's Birth)	205
Gavrilova N.I. (Irkutsk). Commemorative practices of city government bodies in Eastern Siberia in the sphere of "monument construction" (based on materials from Irkutsk in the last third of the 19th century).....	212

OPINION

Lapina I.Yu., Kargapol'tsev S.Yu. (St. Petersburg). Civilization Challenges and Systemic Problems of Domestic Sociogenesis. Part 8.....	219
Gavrilova N.I. (Irkutsk). "And Society has not Forgotten Him": M.M. Speransky in the Historical Memory of Irkutsk Residents in the Second Half of the 19th – Early 20th Centuries	229
Leontiev Ya.V., Livshin A.Ya. (Moscow). Historical rumology: results and possible prospects of the research approach.....	235
Belousov L.S., Baibakova L.V. (Moscow). In Search of a Contemporary Concept of the Russian State's Role in System of International Relations of Modern Times.....	239
Bogdanov V.P., Leontiev Ya.V., Livshin A.Ya. (Moscow). "Antiquity and Modernity mixed": notes characterizing the events and processes of the 20th century on copies of early printed Cyrillic publications	247
Kurbatova A.G. (Moscow). The Eastern Partnership Program as an integration platform for the promotion of European standards of historical education in neighboring countries	255